
رئی��س سازم��ان بازرس��ی کل 
کشور گفت: در س��ال ۹۴ و ۹۵ 
گزارش هایی از مشکلات و خطرات احتمالی معدن 
زمستان یورت تهیه و ارائه کردیم که اخیرا هیأت 
اعزامی از س��وی ریاست جمهوری همان نتایج را 
استخ��راج کردند. به گزارش ف��ارس، ناصر سراج 
درباره پرونده معدن زمستان یورت گفت: ما سال 
۹۴ و ۹۵ گزارشی را راجع به این معدن فرستادیم و 
موضوع را پیگیری کردیم. وی افزود: پیگیری هایی 
انجام شده بود اما اقدامات اساسی که باید صورت 
می گرفت انجام نشد، هیأتی که رئیس جمهور برای 
بررسی فرستاده بودند نتیجه ای را گرفتند که ما 
س��ال ۹۴ و ۹۵ گرفتیم. سراج تصریح کرد: گازی 
که آنج��ا در حال انتشار بود و بای��د جلوی آن را 
می گرفتند متأسفانه توجهی نکردند، نامه هایی هم 
نوشته بودند اما اجرایی نشده بود. رئیس سازمان 
بازرس��ی کل کشور با بیان اینک��ه پرونده معدن 
هم اکنون در دادسرا در حال بررسی است،  گفت: 
البت��ه الان سازمان های منطقه ای فعال شده اند و 
پیگیر رفع مشکلات هستند. وی با اشاره به اینکه 
همه معادن با مشکل مواجه هستند،  گفت: معمولاً 
تعداد زی��ادی از شرکت های خصوصی به صورت 
هلدینگی مسؤولیت این معادن را به عهده دارند 

که آنها هم بیشتر به فکر منافع خودشان هستند 
تا کارگران مع��دن، به همین جهت سازمان های 

دولتی باید نظارت داشته باشند.
در ای��ن رابطه همچنین علیرض��ا ابراهیمی، 
نماینده مردم رامیان و آزادشهر در مجلس شورای 
اسلامی در گفت وگویی با تس��نیم، با اعلام اینکه 
کارهای لازم برای بازگشایی معدن زمستان یورت 

در حال انجام است، افزود: در حال حاضر کارگران 
در ح��ال آماده سازی زیرساخت ه��ا و ایمنی لازم 
برای بازگشایی مجدد این معدن هستند. ابراهیمی 
اظهار داشت: البته با گذشت چندین ماه از حادثه 
در معدن زمس��تان یورت، وزارت صنعت تاکنون 
گ��زارش خود درباره علل این حادثه را به مجلس 

ارائه نکرده که بنده پیگیر این موضوع هستم. 

هفته گذشته رئیس کل دادگستری گلستان 
با بی��ان اینکه معدن زمس��تان یورت، محل وقوع 
جرم محس��وب می شود، گفت: بازپرس پرونده بر 
مراحل آواربرداری و ایمن سازی تونل معدن برای 
پیشگیری از هر گونه دخل، تصرف یا از بین بردن 
شواه��د و مدارک علت حادثه، نظارت می کند. به 
گزارش میزان، هادی هاشمیان با بیان اینکه معدن 
زمستان یورت، محل وقوع جرم محسوب می شود، 
گف��ت: بازپرس پرون��ده بر مراح��ل آواربرداری و 
ایمن سازی تونل معدن برای پیشگیری از هر گونه 
دخل، تص��رف یا از بین بردن شواه��د و مدارک 
علت حادث��ه، نظارت می کند. وی افزود: با حضور 
کارگران مع��دن، روند آوار ب��رداری و ایمن سازی 
 تون��ل، سرع��ت گرفت��ه و براس��اس گزارش ها،

۷۵۰ متر از تونل ایمن سازی شده است و احتمالا 
تا 3 هفته آینده، ایمن سازی تمام شود. هاشمیان 
تاکید ک��رد: دستگاه قضایی ت��ا استیفای حقوق 
مصدوم��ان و خانواده ه��ای جان باختگ��ان کوتاه 
نخواهد آمد و با مقص��ران حادثه در هر جایگاه و 

مقامی که باشند، بدون اغماض برخورد می کند. 
ب��ر اثر ب��روز انفج��ار در مع��دن زغال سنگ 
زمس��تان یورت آزادشه��ر در  ۱3 اردیبهشت ماه 

گذشته، ۴3 نفر از کارگران معدن جان باختند.
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پژوهشگر حوزه جمعیت:
بهمردماطلاعاتغلطمیدهند

پژوهشگر حوزه جمعی��ت گفت: بر اساس 
گزارش ه��ا زنان ۱۷ تا ۴۰ ساله در اوج آمادگی 
باروری ق��رار دارند اما پ��س از 3 سال از ابلاغ 
سیاست ه��ای کلی جمعیت همچن��ان درباره 
سن ب��اروری و سنین پرخط��ر اطلاعات غلط 
به مردم داده می شود. به گزارش فارس، صالح 
قاسمی، پژوهشگر و نویسنده حوزه جمعیت و 
دبیر شورای راهبردی جمعیت، درباره تغییرات 
جمعیتی جهان گفت: امروز در ایران در شرایط 
هشدار جمعیتی قرار داریم و با سرعت بس��یار 
بالایی به سمت سالمندی می رویم که از آن به 
اصطلاح با عنوان »پدیده سونامی سالمندی« 
یاد می شود. نویس��نده کت��اب »جنگ جهانی 
جمعیت« ب��ا اشاره ب��ه اینک��ه در این کتاب 
سع��ی کرده اس��ت ابعاد مختل��ف جمعیت را 
بررسی کند، تصریح کرد: در این کتاب درباره 
تاریخچه مدیریت جمعیت در جهان و ایران و 
علل جریان کنترل جمعیت در ایران صحبت 
ش��ده، ضمن اینکه به پیامده��ای این واقعه و 
راهکارهای اصلاح سیاست های تهدید نس��ل 
پرداخته شده است. افزون بر این در این کتاب 
رابطه اقتص��اد و جمعی��ت و دیدگاه شریعت 
و رهب��ری درباره جمعیت م��ورد بررسی قرار 
گرفت��ه است. ای��ن پژوهشگر ب��ا اظهار تاسف 
از اینکه همچن��ان در مطب ها ب��ه خانواده ها 
می گویند سنین ب��اروری 2۰ تا 3۵ سال است 
در حال��ی که از لحاظ علمی کاملا غلط است، 
گف��ت: بر اساس گزارش منتشر شده در مجله 
»بریتیش مدیکال« که یک مجله معتبر علمی 
 اس��ت، داده های پزشکی سن باروری زنان را از
 ۱۷ ت��ا ۴۰ سال می داند ک��ه در این دوره در 
اوج آمادگی هس��تند اما در کش��ور ما پس از 
3 س��ال از ابلاغ سیاست ه��ای کلی جمعیت 
همچنان اطلاعات غلط به مردم داده می شود. 
وی ب��ا تاکید بر اینکه گ��ره زدن بحران آب و 
افزایش جمعی��ت از جمله این آمار و اطلاعات 
اشتباه اس��ت، اظهار داشت: بر اساس اطلاعات 
بین الملل��ی و نرخ ذخیره سران��ه آب شیرین 
تجدیدپذی��ر، اگر هزار مت��ر مکعب نرخ سرانه 
آب تجدیدپذی��ر باشد، وضعی��ت آبی کشور را 
مناسب دانس��ته می شود و اگر این رقم به زیر 
6۰۰  مترمکعب آب برسد، کشور دچار محدوده 
بح��ران منابع آبی می ش��ود و بر اساس همین 
داده های بین المللی نرخ سرانه آب شیرین ایران 
۱632 مترمعکب اس��ت که آمار وزارت نیرو را 
تایید می کند و در واقع مشکل اصلی ما کمبود 
منابع نیس��ت، بلکه عدم مدیریت منابع آب و 
روش های غلط مدیریت منابع زیرزمینی باعث 

شده که دچار مشکل شده ایم.

پیگیریپروندهرانندگیدیوانهوار
درتهران

جانشین رئیس پلیس راهور تهران بزرگ با 
اشاره به دستگیری راننده خودروی اپتیما که 
با رانندگ��ی مخاطره آمیز، آرامش شهروندان را 
به خطر انداخته ب��ود، گفت: پرونده این متهم 
ب��ه دستگاه قضایی ارسال شد. به گزارش مهر، 
سرهنگ حسن عابدی با اشاره به ماجرای فرار 
راننده یک دستگاه خ��ودروی اپتیما از دست 
مأموران پلیس و برخورد چند باره با خودروهای 
شهروندان و یک دستگاه خودروی مگان پلیس 
در منطقه ۱۷ تهران گفت: ساعت ۱۸:2۰ روز 
پنجشنبه مأموران پلیس راهور تهران بزرگ به 
دلیل رانندگی مخاطره آمیز راننده یک خودروی 
اپتیما در بزرگراه شهید سعیدی، دستور توقیف 
خودرو را صادر می کنن��د که متأسفانه راننده 
ای��ن خودرو از دستور پلیس سرپیچی و سعی 
می کند از دست آنان فرار کند. جانشین رئیس 
پلیس راهور پایتخت با بیان اینکه راننده اپتیما 
در حین متواری شدن به 2 خودروی شخصی 
خس��ارت وارد کرده و در 2 نوبت، به خودروی 
پلیس راهور پایتخت خسارت زده است، افزود: 
راننده این خودرو که مردی 3۰ ساله بود پس از 
دستگیری به کلانتری ۱6۱ ابوذر منتقل شد و 
در اختیار مأموران کلانتری قرار گرفت و این در 
حالی است که به گفته راننده دستگیر شده، وی 
پیش از متواری شدن از دست پلیس، مبادرت 
به مصرف م��واد روانگردان کرده ب��ود. پرونده 
راننده خودروی اپتیما در حال تکمیل فرآیند 

رسیدگی قانونی است.

جانباختنیکزن
درآسانسوربیمارستان

به دنب��ال حادثه ای در بیمارستان مس��یح 
دانش��وری یک زن ۴۱ ساله در آسانس��ور این 
بیمارستان جان  باخت. به گزارش تسنیم، عصر 
دیروز حادثه در آسانس��ور بیمارستان مس��یح 
دانش��وری، به مرگ یک زن انجامید. بر اساس 
 ای��ن گ��زارش در سانحه عصر دی��روز خانمی
۴۱ ساله با سقوط از آسانسور این بیمارستان، 
جان خود را از دس��ت داد. در این سانحه، این 
خانم با سقوط از آسانسور در طبقه همکف به 

طبقه منفی 2 جان  باخت. 

مدیرعامل انجمن علمی جراحان عمومی ایران:
اعتراضاتجامعهپزشکی
بهکفخیابانآمدهاست

مدیرعام��ل انجمن علمی جراحان عمومی 
ای��ران معتقد اس��ت مرجعیت سازم��ان نظام 
پزشکی کشور از دست رفته و اعتراضات جامعه 
پزشکی ب��ه کف خیابان آمده است. به گزارش 
مهر، دکتر به��زاد رحمانی، گف��ت: مرجعیت 
سازمان نظام پزشکی برای بیان مسائل جامعه 
پزشکی از دست رفت��ه و به کف خیابان آمده 
است. وی با اشاره در پیش بودن هفتمین دوره 
انتخابات سازمان نظام پزشکی در 3۰ تیر ۹6، 
افزود: معتقدم نخس��تین کار پس از روی کار 
آمدن ترکیب جدید سازمان نظام پزشکی، احیا 
موقعیت این سازمان در ذهن همکاران جامعه 
پزشکی است. رحمانی ادامه داد: ممکن نیست 
سازمانی که شأن دولتی و نیمه دولتی پیدا کرده 
بتواند ب��ه ماموریت اصلی خ��ودش که دنبال 
کردن حقوق جامعه پزشکی است، بازگردد. وی 
با تاکید بر اینکه منتخبان سازمان نظام پزشکی 
به این نهاد عمومی و صنفی قدرت و شخصیت 
می دهند، تصریح کرد: قدرت اصلی این سازمان، 
گ��وش به فرمان بودن جامعه پزشکی در زمان 
واقع��ه است. رحمانی همچنین به اولویت دوم 
سازم��ان نظام پزشکی بع��د از روی کار آمدن 
ترکی��ب جدید اشاره ک��رد و اف��زود: ترکیب 

شورایعالی بیمه باید تغییر کند.

کمبودیکهزارو800پزشک
درمناطقمحروم

نماینده م��ردم دورود و ازن��ا در مجلس از 
کمبود یکهزار و ۸۰۰ پزشک در مناطق محروم 
خبر داد و گفت: وزارت بهداشت مشکل کمبود 
پزشک را رفع کند. به گزارش خانه ملت، مجید 
کیان پ��ور از کمبود یکه��زار و ۸۰۰ پزشک در 
مناطق محروم خبر داد و گفت: طبق اظهارات 
معاون درمان وزارت بهداشت در مناطق محروم 
کمبود یکهزار و ۸۰۰ پزشک دیده می شود که 
این موضوع دسترسی عادلانه مردم را به خدمت 
درمان��ی با مشکل مواجه کرده است، البته این 
آم��ار مربوط به سال ۹3 اس��ت. نماینده مردم 
دورود و ازنا در مجلس شورای اسلامی مشکل 
کمبود پزشک در مناطق محروم را جدی خواند 
و با تاکید بر اینکه وزارت بهداشت باید خدمات 
درمانی در مناطق محروم را افزایش دهد، افزود: 
در سال های اخیر ب��ا اجرای طرح تحول نظام 
سلامت شاهد اقدامات خوبی در حوزه بهداشت 
و درمان کش��ور بوده ایم اما هنوز بس��یاری از 
مناطق کشور از این حیث محرومند به گونه ای 
که تجمع پزشکان در شهرهای بزرگ از جمله 
تهران سبب کاهش تعداد پزشکان در شهرهای 
کوچک و مناطق محروم کشور شده است. وی 
ادامه داد: در کشور کمبود جدی پزشک وجود 
ن��دارد بلکه توزیع نامناس��ب پزشکان موجب 
تراکم پزشکان در پایتخت شده، در حالی که در 
مناطق محروم با کمبود پزشک مواجه هستیم. 

نایب رئیس انجمن حمایت از حقوق کودکان 
اعلام کرد

افزایشتعدادکودکانکار
نایب رئیس انجمن حمایت از حقوق کودکان 
عنوان کرد: متاسفانه به رغم آنکه در سطح جهان 
آم��ار کودکان کار رو به کاه��ش بوده اما در ایران 
شاهد افزای��ش تعداد کودکان کار هس��تیم و تا 
زمانی که ساختاره��ای اقتصادی کشور اصلاح و 
فقر ریشه کن نشود، این روند ادامه خواهد داشت. 
به گزارش ایسنا، طاهره پژوهش گفت: زمانی که 
حداقل دستمزد یک کارگر ۸۰۰ هزار تومان است، 
درحالی که قیمت اجاره خانه ها سر به فلک می زند، 
با یک محاسبه سرانگشتی می توان فهمید با این 
میزان حقوق و دستمزد حتی نمی توان یک سرپناه 
مناسب داشت و از حداقل ها بهره مند بود؛ به این 
ترتیب وقتی از اوضاع اقتصادی نابسامان مان آگاه 
نیستیم و ساختارهای غلط را اصلاح نمی کنیم، 
عجیب نیست که در آیین نامه های مان مدعی آن 
شویم که با پرداخت ماهانه ۵۰ هزار تومان به هر 
کودک ک��ار می توان آن��ان را به چرخه تحصیل 
برگردانده و از رشد این معضل در کشور جلوگیری 
کرد. نایب رئیس انجمن حمایت از حقوق کودکان 
در ادامه به بردگی کودکان کار اشاره کرد و گفت: 
در حال حاضر »بردگی کودکان کار« یکی دیگر 
از مشکلاتی است که ب��ا آن مواجهیم به طوری 
ک��ه شاهد بردگی کودکان کار بویژه کودکان کار 
مهاج��ر و به طور خ��اص در منطق��ه دروازه غار و 
هرندی هستیم؛ برخی از این کودکان حتی برای 
حمام کردن هم باید از استادکار یا صاحبکار خود 
اجازه بگیرند یا برخ��ی اوقات تا ساعت ۱2 شب 
مشغول کار هستند و حتی بیش از 2 ساعت در 

روز وقت خالی ندارند. 

جمعیت

گروه اجتماعی: صدور وی��زای زائران 
حج تمتع از چن��د روز گذشته آغاز 
ش��ده و طبق برنامه بیش از ۸6 هزار 
نف��ر از زائران ایرانی ع��ازم سرزمین 
وح��ی خواهن��د ش��د. به گ��زارش 
»وطن ام��روز«، با همه کش وقوس ها 
و اظهارنظره��ا و حاشیه ها و درحالی 
ک��ه هن��وز دول��ت عربس��تان رفتار 
مناسب��ی در قبال فاجع��ه منا اتخاذ 
نکرده اس��ت، ایرانیان در مراسم حج 
۹6 حضور خواهند یافت. سازمان حج 
و زیارت که مسؤولیت این مهم را بر 
عه��ده دارد، از اتخاذ تدابیری جهت 
حفظ سلامت و امنیت زائران ایرانی 
مسجدالحرام خبر داده است. از جمله 
مچ بندهایی که اطلاعات شناسنامه ای 
به همراه اطلاعات کاروان ها در حافظه 
آن گنجانده شده و در مواقع لزوم به 
کمک زائران خواهند آمد. مچ بندهایی 
که شایعاتی پیرامون آنها در روزها و 

هفته ه��ای گذشته در شبکه های اجتماعی مطرح 
شده ب��ود، حالا جدی ترین تدبی��ر سازمان حج و 
زی��ارت برای حفظ امنی��ت و سلامت زائران تلقی 

می شود. 
اطلاعات شناسنامه ای در حافظه مچ بندها ■

مدیرک��ل حراس��ت سازمان حج و زی��ارت در 
همای��ش آموزش��ی و توجیهی زائ��ران حج تمتع 
استان تهران که در ورزشگ��اه آزادی برگزار شد با 
بیان اینکه برخی حساسیت ها نسبت به مچ بندهای 
الکترونیکی وج��ود داشت، اظهار ک��رد: مچ بندها 
به سبب امنی��ت و سلامتی زائ��ران طراحی شده 
است و اطلاعات شناسنام��ه ای به همراه اطلاعات 
کاروان ه��ا در حافظه آن گنجانده شده که از سوی 
شرکت صنایع الکترونیک ای��ران طراحی، تهیه و 
تولید شده است. نصیری درب��اره نحوه استفاده از 
مچ بندهای الکترونیکی گفت: در صورت گم شدن 
یا ایج��اد مشکل برای زائران کس��انی ک��ه دارای 
گوشی هوشمند هس��تند می توانند اطلاعات لازم 
را از مچ بنده��ای الکترونیک��ی دریافت کنند. وی 
خاطر نش��ان ک��رد: متاسفانه طی روزه��ای اخیر 
اطلاعات غلطی درباره این مچ بندهای الکترونیکی 
در اختیار مردم قرار گرفته بود که جز تبلیغات منفی 

چیزی نبوده است.
مدیرکل حراست سازمان ح��ج و زیارت افزود: 
زائران حتم��ا از گرفتن جزوات در حرم های مطهر 
پرهیز کنن��د و در صورت دریافت ج��زوات آنها را 
در اختیار مس��ؤولان کاروان ه��ا و بعثه قرار دهند. 
نصی��ری با بیان اینکه ممک��ن است معطلی هایی 
در فرودگ��اه پدید  آید، تصریح کرد: این معطلی ها 
درباره انگشت نگاری و عکس��برداری از زائران است 
که بهتر است حساسیتی نشان داده نشود، چرا که 
برای همه زائران تمام کشورها انجام می گیرد و البته 
به صورت تصادفی و مقطعی است و برای همه افراد 
نخواهد بود. نصیری تصریح کرد: حتی الامکان زائران 
برای رفتن به حرم های مطه��ر به صورت انفرادی 
رفت وآمد نکنند و چند نفری و با همراه باشند تا در 
صورت بروز مشکل و بیماری حادثه ای پدید نیاید و 

کمک های لازم صورت گیرد.
تصمیم گیری درباره حج امسال با شورایعالی  ■

امنیت ملی بود
رئی��س سازمان ح��ج و زی��ارت روز جمعه در 
همایش توجیهی آموزش��ی حج تمتع استان های 
خراس��ان رض��وی، جنوبی و شمال��ی در دانشگاه 
فرهنگیان مشهد، اظهار کرد: حج امسال با توجه به 
فضای سیاسی بین ایران و عربستان و قطع ارتباط 

سیاسی آنها از شرایط خاصی برخوردار است. 
حمید محمدی بیان کرد: تصمیم گیری درباره 
اینکه حج امسال برای ایرانیان برگزار شود یا نشود، 

یا مذاکره با عربستان انجام بگیرد یا نگیرد، در حوزه 
اختیار سازمان حج و زیارت نبود و تصمیم گیری با 

شورایعالی امنیت ملی بود. 
محمدی گفت: تحولاتی که در عربس��تان رخ 
داد و رسانه ه��ا در فضای مجازی نیز در مخالفت با 
رفتن به حج و روابط دوجانبه تبلیغ کردند، منجر به 
تصمیم گیری مجدد درباره برگزاری مراسم حج از 

سوی شورایعالی امنیت ملی شد. 
وی خاطرنشان ک��رد: تقریبا اوایل دی ماه سال 
گذشته شورایعالی امنیت ملی تصمیم به برگزاری 
مراسم حج از س��وی سازمان حج و زیارت گرفت، 
از این رو این سازمان مکلف به برگزاری مراسم حج 
ب��ه صورت عزتمندانه توأم با امنیت و آرامش برای 
زائران شد که بخش��ی از این معطوف به خدماتی 
است که باید به درست��ی ارائه شود و نیز اطلاعاتی 
است که باید درباره برخی مسائل از سوی مدیران 

کاروان ها به حجاج داده شود. 
وی اظهار کرد: مراسم حج امسال از چند منظر 
متف��اوت از سال ه��ای گذشته است، زی��را روابط 
سیاسی بین 2 کشور عربستان و ایران به کلی قطع 
است؛ به این معنا که سفارت یا کنسولگری ایران در 
عربستان وجود ندارد و این موضوع کار را سخت و 
ارتباط با دستگاه های اجرایی و خدماتی عربستان 
را ب��ه منظور ارائ��ه بهتر خدمات به زائ��ران ایرانی 
مشکل می کند.  رئیس سازمان حج و زیارت گفت: 
مذاکرات ایران با عربس��تان درباره برگزاری مراسم 
حج، به طور معمول 2 ماه بعد از اینکه نخس��تین 
کشور با عربس��تان وارد مذاکره ش��د، انجام شد و 
این مساله خود به خود در فراهم کردن زمینه ارائه 
خدمات به زائران ایجاد وقفه کرد.  محمدی اظهار 
کرد: تقریبا 2 ماه به طول انجامید که درباره حضور 
ایرانی��ان در مراسم حج ب��ه توافق برسیم و زمینه 
حضور همکاران این سازمان برای تامین مس��کن، 

تغذیه و امکانات دیگر در عربستان فراهم شود. 
رئی��س سازمان حج و زیارت گفت: امس��ال با 
توجه به اینکه بخشی از طرح توسعه مسجدالحرام 
در مدین��ه به بهره برداری رسیده، عملا عربس��تان 
۵۰۰ هزار زائر به زائران امسال اضافه کرده است اما 
خدمات در مدینه هیچ تفاوتی با سال های گذشته 
 ن��دارد.  وی بیان کرد: ب��ا مذاکراتی که انجام شد،

3۵ درصد به زائران حج تمتع امس��ال ایران اضافه 
شد، به این معنا که سهمی��ه 6۴ هزار نفری ما به 

۸6هزار و ۵۰۰ نفر رسید. 
برگ�زاری دع�ای کمی�ل در هتل ه�ا و محل  ■

استقرار زائران
همچنین حجت الاسلام والمسلمین سیدعلی 
قاضی عسکر در همایش آموزشی- توجیهی زائران 
حج تمت��ع استان تهران اظهار ک��رد: شرایط حج 

امس��ال شرایط وی��ژه ای است و ب��ه طور طبیعی 
مس��ائلی که در ای��ن چند ماه اخیر اتف��اق افتاده 
تاثیرات خ��ود را هم تا حدودی در جامعه بر جای 
گذاشته است اما خوشبختانه شما زائران به سخن 
ما اعتماد کردید و بموقع در کاروان ها ثبت نام انجام 
دادی��د و ظرفیت ما در مجموعه کش��ور پر شد و 
مقدمات سفر نیز فراهم شده است. حجت الاسلام 
والمسلمین قاضی عسکر تصریح کرد: نگاه ما به حج 
فرامذهبی است و آنگونه که امام)ره( و رهبر معظم 
انقلاب تاکید کرده اند، مس��ائل فرقه ای یا طایفه ای 
نباید در حج مطرح شود، چرا که حج محل وحدت 
و انسجام در کنار کعبه عظیم و شریف است. وی  به 
موضوع عزت و امنیت حجاج ایرانی در مراسم حج 
تمتع اشاره کرد و گفت: امسال برخلاف سال های 
گذشته که قراردادی برای سفر زائران در اختیار ما 
قرار می دادند تفاهمنامه ای را میان دو طرف به امضا 
رساندیم که بسیار مهم بوده است. سرپرست حجاج 
ایرانی ادامه داد: با توجه به اتفاقاتی که در سال ۹۴ 
به وقوع پیوست، تفاهمنامه جدیدی منتشر و امضا 
شد که وزیر حج عربس��تان در آن اذعان کرد تمام 
امکانات مادی و نیروی انسانی را به کار می گیرند تا 
اولا خوشامدگویی به زائران ایرانی و سایر کشورها 
انجام شود و ثانیا امکانات لازم برای عزت، سلامت و 
امنیت زائران ایرانی  حفظ شود؛ همچنین مسؤولان 
حج عربس��تان پذیرفتند ویزای الکترونیکی صادر 
شود و این مهم نیز آغاز شده که جای قدردانی دارد.

حجت الاسلام والمسلمین قاضی عسکر به نرخ 
مطرح شده ب��رای زائران حج تمتع و سود در نظر 
گرفته شده ب��ر روی فیش های آنه��ا اشاره کرد و 
گفت: بانک یک میلی��ون و 2۰۰ هزار تومان سود 
فیش ها را پرداخت کرده که آن هم در زمره خدمات 
برای زائران به حساب آمده است و حساب و کتاب 

آن نیز انجام شده است.
نماینده ولی فقیه در حج و زیارت  با بیان اینکه 
سازمان حج و زیارت به دنبال سود از زائران نیست، 
اظهار ک��رد: براساس نظر امام راحل و رهبر معظم 
انقلاب سازمان حج و زی��ارت دنبال سود از زائران 
نیس��ت و ما قیمت تم��ام شده را ب��رای حاجیان 
استخ��راج کرده ایم و براس��اس همین موضوع نیز 
تصمیم گی��ری شده اس��ت؛ البته اگ��ر تفاوتی در 
قیمت ها احساس می شود به مسکن، هتل ها و دور و 

نزدیک بودن راه های زائران بازمی گردد.
سیاس�ی ■ مس�ائل  از  ح�ج  ب�ودن   ج�دا 

2 کشور
نماینده ولی فقیه در حج و زیارت با بیان اینکه 
مساله روابط سیاسی با عربستان سعودی قطع شده 
است، گفت: درست است که میان ما و عربس��تان 
رابطه سیاسی وجود ندارد اما بنده از سال های قبل 

تاکید کردم که مساله حج را از میان 
مسائل سیاسی جدا کنید  و  این هم 

عملا پذیرفته  شده است.
والمس��لمین  حجت الاس��لام 
قاضی عسکر خاطرنشان کرد: 2 حادثه 
تاثربرانگیز در سال ۹۴  برای حجاج 
اتفاق افتاد که دل م��ا را آزرده خاطر 
کرد و البت��ه روابط 2 کشور را تحت 
تاثیر قرار داد اما ما با این تفاهمنامه ای 
که میان 2 کش��ور به امضا رساندیم 
شرایط را برای سفر عزتمندانه زائران 
فراهم کردیم و حتی در 2 روز آینده 
حمید محمدی، رئیس سازمان حج و 
زیارت برای پیگیری آخرین تمهیدات 
و شرایط پذیرایی از زائران به عربستان 
سعودی سفر خواهد کرد. وی تصریح 
ک��رد: درست است که حج نگرانی ها 
و سختی هایی دارد اما زائران به هیچ 
عنوان دلهره و اضطراب نداشته باشند 
و مدیریت حج م��ا نیز یک مدیریت 
جمعی است که خود را خدمتگزاران زائران می دانیم 
و قطعا همه باید برای حج عزتمندانه دست به دست 

هم دهیم.
حجت الاسلام والمسلمین قاضی عسکر  تصریح 
کرد: شعار امس��ال نیز »حج ، معنویت، اقتدار ملی 
و همبس��تگی اسلامی« است که زائ��ران  باید به 
جزئیات آن توجه لازم را داشته باشند؛ امس��ال به 
وحدت اسلامی می اندیشیم که امیدواریم با دست 
پ��ر از این سفر بازگردیم و در فرصت ایجاد شده از 

آن استفاده و بهره لازم را ببریم.
سرپرست حجاج ایرانی همچنین با بیان اینکه 
همواره بنده به خانواده شهدای منا ارادت داشتم و 
از آن غفلت نکرده ام، خاطرنشان کرد: حتی المقدور 
اخلاق��ا و شرعا  در حل مشکلات ایجاد شده برای 
خانواده های من��ا اهتمام کرده ایم ام��ا در روزهای 
اخیر ۱۷ نفر از این خانواده ها تقاضای دیدار با بنده 
را داشتند که من نی��ز تاکید کردم نباید این افراد 
معطل شوند و پذیرای آنها هس��تیم اما متاسفانه 
یک��ی از ماموران حراس��ت در سازمان حج غفلت 
کرد و برخوردی با بعضی از خانواده ها انجام داد که 
برخورد جدی با این فرد انجام شد اما این موضوعات 
چیزهایی نیست که رسانه ها به آنها بپردازند، چرا 
که با خانواده های منا بخوبی برخورد داشته ایم و ما 

خدمتگزاران زائران خانه خدا و خانواده ها هستیم. 
امضای وزیر حج عربستان تضمین است ■

وی به موضوع مچ بنده��ای الکترونیکی اشاره 
کرد و گفت: ما در موضوع مچ بندهای الکترونیکی 
نیز فشار زی��ادی را تحمل کردیم ک��ه برای بنده 
متصور نب��ود و همه بدانند که این مچ بندها مانند 
ساعت است که در ایران تولید شده و برای امنیت و 

سلامت زائران مفید است.
وی در ادام��ه به موضوع دعای کمیل نیز اشاره 
کرد و گف��ت: دعای کمیل همیشه بین قبرستان 
بقیع و حرم شریف نب��وی انجام می شد که طرف 
مقابل گفت امس��ال به خاطر مسائل امنیتی برای 
زائ��ران نگران هس��تیم خدایی ناک��رده مشکل یا 
عملی��ات انتحاری ایج��اد ش��ود،  بنابراین نتیجه 
گرفتیم مراسم دعای کمیل به صورت متمرکز در 
هتل ه��ا انجام شود و طرف مقاب��ل نیز با برگزاری 
مراس��م و اجتماعات در هتل ه��ا موافقت کرد که 
امیدواریم شرایط امنیتی بهتر شود و در سال های 

بعد هماهنگی های لازم انجام شود.
نماین��ده ولی فقی��ه در امور حج و زی��ارت در 
ادام��ه تصریح کرد: برخی اف��راد می گویند چگونه 
تضمین های��ی در توافقنامه حج انجام گرفته است 
ک��ه باید تاکید کرد خود قرارداد میان دو طرف که 
با امضای وزیر حج عربس��تان انجام شده به عنوان 

تضمین محسوب می شود.

رئیس سازمان حج و زیارت: تصمیم گیری درباره حج امسال با شورایعالی امنیت ملی بود
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